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REVISTA PRESEI

• SANITAS: Guvernul ne-a garantat ca sporurile vor fi acordate
intregului personal care trateaza pacienti confirmati cu Covid-19

Reprezentantii Guvernului le-au garantat conducatorilor Federatiei
SANITAS ca vor elabora acte normative prin care sporul de 30% si
sporul de epidemie, intre 50 si 85%, vor fi acordate intregului personal
din domeniile sanitar si de asistenta sociala care trateaza pacienti
confirmati cu Covid-19, se mentioneaza intr-un comunicat transmis de
organizatia sindicala.

Federatia SANITAS a organizat marti, 10 noiembrie, un miting in fata
sediului Guvernului, in timpul caruia liderii sindicatului au avut o
intrevedere cu reprezentantii Executivului, potrivit sursei.

"Subiectele intens dezbatute astazi (...) au fost: aplicarea sporului de pana
la 30% in toate unitatile (sistemului sanitar si de asistenta sociala, n.r.),
pentru toata perioada in care va fi prelungita starea de alerta si acordarea
lui intregului personal din unitati/sectii/compartimente care trateaza
pacienti confirmati Covid-19, UPU/CPU, Serviciile de Ambulanta, zonele
tampon din celelalte unitati sanitare etc. In acest sens, Federatia
SANITAS a solicitat elaborarea unei ordonante de urgenta care sa
cuprinda si asigurarea sursei de finantare, cu consultarea organizatiei
noastre, fapt care ne-a fost garantat", se precizeaza in comunicatul
Federatiei SANITAS.

Organizatia sindicala a facut referire si la posibilitatea acordarii sporului
de 55-85% angajatilor din sistem care intrunesc criteriile de acordare.

Federatia SANITAS a solicitat, de asemenea, elaborarea unui act
normativ care sa cuprinda si asigurarea sursei de finantare, cu consultarea
organizatiei, primind si pentru aceasta garantia ca nu va fi emis inainte sa
fie consultati.

De asemenea, organizatia sindicala a subliniat ca Guvernul s-a angajat sa
discute cu Federatia SANITAS inainte de elaborarea bugetului de stat
pentru anul viitor pe subiectul cresterii, incepand cu 1 ianuarie 2021, a
salariilor tuturor angajatilor din domeniul sanitar si al asistentei sociale la
nivelul prevazut de lege pentru anul 2022.
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-"In ceea ce priveste cresterea salariilor tuturor angajatilor la nivelul
anului 2022, incepand cu 1 ianuarie 2021, precum si aplicarea sporurilor
la salariul actual, am primit asigurari ca aceasta discutie va avea loc
inainte de elaborarea bugetului de stat pentru anul 2021 pentru a ne
asigura ca finantarea acestui deziderat al nostru va fi cuprinsa in buget",
se mentioneaza in comunicatul organizatiei sindicale.

Referitor la voucherele de vacanta, Federatia SANITAS noteaza ca "am
convenit impreuna (cu Guvernul, n.r.) ca acestea reprezinta un drept de
natura salariala care trebuie acordat pana la finalul anului 2020, cu sursa
de finantare - Casa Nationala de Asigurari de Sanatate. Mai mult decat
atat, reprezentantii Guvernului ne vor sprijini punctual acolo unde inca nu
s-au acordat. Reprezentantii guvernamentali au oferit garantii privind
rectificarea bugetara care va asigura plata drepturilor salariale pentru
angajatii din asistenta sociala."

(Sursa: ziare.com)

• Rectificarea bugetară şi despăgubirile pentru secetă, conferinţă
susţinută miercuri de ministrul Agriculturii

Ministrul Agriculturii, Adrian Oros, va susţine miercuri o conferinţă de
presă referitoare la rectificarea bugetară şi despăgubirile pentru secetă şi
Covid.

Conferinţa va avea loc la sediul MADR, dar se va transmite live şi pe
paginile de FB MADR şi Adrian Oros.

Oficialul MADR a precizat pe 5 noiembrie că sumele solicitate la
rectificarea bugetară din această lună sunt pentru a acoperi lucrările
făcute în plus pentru reabilitarea sistemului de irigaţii, dar şi pentru
despăgubirea fermierilor care au înfiinţat culturi în primăvară şi au avut
pierderi din cauza secetei.

"Eu am spus care sunt nevoile pe care la rectificarea bugetară noi le avem
în vedere, toate aceste lucrări legate de irigaţii şi sumele pentru a
despăgubi pe cei care au înfiinţat culturi în primăvară, care au avut
pierderi foarte mari din cauza secetei, pentru că aşa este corect. Dacă cei
care au însămânţat în toamnă au primit despăgubiri, este corect ca şi cei
care au înfiinţat culturi în primăvară să primească despăgubiri. Nu putem
să tratam cu dublă măsură fermierii.
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Ce bine ar fi fost dacă nu era secetă şi puteam investi acele 400 de
milioane de euro în lucrări, în infrastructura de irigaţii sau în alte nevoi
importante din această perioadă", a spus Oros.

APIA a plătit până în prezent 850 de milioane de lei pentru despăgubirea
celor 27.861 de fermieri ale căror culturi înfiinţate în toamna anului 2019
au fost afectate de secetă, pentru o suprafaţă de 1,11 milioane de hectare.

De asemenea, peste 1,2 milioane de hectare însămânţate în primăvară cu
porumb şi floarea soarelui au fost afectate de secetă, iar despăgubirile
estimate că se vor acorda pentru aceste suprafeţe sunt de 200 de milioane
de euro.

(Sursa: Agerpres)

• INS - Rata anuală a inflaţiei a coborât la 2,2% în luna octombrie

Rata anuală a inflaţiei a coborât la 2,2% în luna octombrie a acestui an, de
la 2,5% în septembrie, în condiţiile în care mărfurile alimentare s-au
scumpit cu 4,34%, serviciile cu 2,85%, iar mărfurile nealimentare cu
0,60%, potrivit datelor publicate miercuri de Institutul Naţional de
Statistică (INS), notează Agerpres.

"Preţurile de consum în luna octombrie 2020, comparativ cu luna
octombrie 2019, au crescut cu 2,2%. Rata anuală calculată pe baza
indicelui armonizat al preţurilor de consum (IAPC) este 1,8%. Rata medie
a preţurilor de consum în ultimele 12 luni (noiembrie 2019 - octombrie
2020) faţă de precedentele 12 luni (noiembrie 2018 - octombrie 2019),
calculată pe baza IPC, este 2,9%. Determinată pe baza IAPC, rata medie
este 2,7%", se arată în comunicatul INS.

Rata anuală a inflaţiei IPC pentru sfârşitul anului curent şi al anului viitor
este prognozată la 2,7% şi, respectiv, la 2,5%, potrivit Raportului asupra
inflaţiei publicat de Banca Naţională a României.

"Contribuţia estimată a modificării impozitelor indirecte este de 0,2
puncte procentuale la sfârşitul anului curent şi de 0,4 puncte procentuale
la finele celui viitor. Rata medie anuală a inflaţiei IPC îşi va continua
parcursul descendent din prima jumătate a anului curent, dar într-un ritm
mai atenuat, fiind anticipată să atingă 2,5% la orizontul proiecţiei,
trimestrul II 2022", se menţionează în raport.
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Potrivit BNR, comparativ cu Raportul anterior, revizuirile pentru rata
anuală a inflaţiei IPC sunt minore. Valoarea anticipată pentru finele
anului curent este mai redusă cu 0,1 puncte procentuale, în condiţiile
reevaluării descendente a contribuţiei componentelor exogene ale coşului
de consum, care contrabalansează proiectarea la acest orizont a unor
valori uşor mai ridicate în cazul inflaţiei de bază. Pentru finele anului
viitor, prognoza este similară celei precedente.

(Sursa: Agerpres)

• Senat/Reexaminarea legii alegerilor parlamentare şi iniţiativa
"Fără penali", pe ordinea de zi, sub rezerva primirii

Senatul ar putea vota, miercuri, în plen, iniţiativa cetăţenească de
revizuire a Constituţiei "Fără penali în funcţii publice" şi reexamina, la
solicitarea preşedintelui Klaus Iohannis, legea care stabileşte că
Parlamentul şi nu Guvernul fixează data scrutinului pentru alegerea
Senatului şi a Camerei Deputaţilor.

Cele două acte normative sunt înscrise pe proiectul ordinii de zi a
Senatului, urmând ar fi votate şi dezbătute sub rezerva depunerii
rapoartelor.

Comisia juridică a acordat, marţi, raport de respingere la cererea de
reexaminare a preşedintelui Iohannis pentru legea care stabileşte că
Parlamentul şi nu Guvernul fixează data scrutinului pentru alegerea
Senatului şi a Camerei Deputaţilor.

Vicepreşedintele Comisiei juridice, senatorul PNL Iulia Scântei, a
explicat că şedinţa, desfăşurată online, a fost convocată neregulamentar
de Şerban Nicolae, care nu mai este membru PSD şi nu mai poate deţine
funcţia de preşedinte al Comisiei. Potrivit Iuliei Scântei, funcţia revine
PSD în conformitate cu algoritmul politic.

Scântei a precizat că, după ce au participat la începutul şedinţei,
parlamentarii PNL, USR, UDMR şi PMP au explicat că desfăşurarea
întâlnirii este neregulamentară şi au părăsit şedinţa.

La lucrările Comisiei au rămas Şerban Nicolae, Robert Cazanciuc,
Carmen Dan, Liviu-Tit Brăiloiu, Florian Bodog şi Radu Preda.
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Comisia de constituţionalitate a acordat, marţi, raport favorabil pentru
iniţiativa cetăţenească de revizuire a Constituţiei ''Fără penali în funcţii
publice', dar Comisia juridică, co-raportoare pentru acest proiect, nu s-a
pronunţat încă.

Propunerea legislativă prevede completarea articolului 37 din Constituţie
- Dreptul de a fi ales - cu un nou text, potrivit căruia cetăţenii condamnaţi
la pedepse privative de libertate pentru infracţiuni săvârşite cu intenţie să
nu mai poată fi aleşi în organele administraţiei publice locale, în Camera
Deputaţilor, în Senat şi în funcţia de preşedinte al României până la
intervenirea unei situaţii care înlătură consecinţele condamnării.

Camera Deputaţilor a adoptat, pe 14 iulie, propunerea legislativă, iar
Senatul este for decizional. Potrivit Constituţiei, pentru a deveni lege,
trebuie validat referendumul organizat în 30 de zile de la adoptarea în
Senat.

Liderul grupului USR, Radu Mihail, a pledat, marţi, într-o conferinţă de
presă, pentru dezbaterea şi votarea, miercuri, în plenul Senatului, chiar şi
fără raport, a iniţiativei cetăţeneşti de revizuire a Constituţiei "Fără penali
în funcţii publice", considerând că o cutumă care impune necesitatea
raportului nu poate împiedica propunerea legislativă să treacă de Senat,
astfel încât referendumul să fie organizat pe 6 decembrie, concomitent cu
alegerile parlamentare.

(Sursa: Agerpres)

• Vești bune din Camera Deputaților: Se extind categoriile de
persoane ce se pot pensiona mai devreme deoarece au locuit în zone
cu poluare. Vezi lista

Camera Deputaţilor a adoptat, marţi, o propunere legislativă care prevede
extinderea categoriilor de persoane care beneficiază de reducerea cu doi
ani a vârstei standard de pensionare pentru că au locuit cel puţin 30 de ani
în zone cu poluare remanentă, fiind introduse încă 27 de localităţi, printre
care Bacău, Oneşti, Năvodari, Baraolt, Târgovişte şi Titu,
informează agerpres.ro.

S-au înregistrat 243 de voturi "pentru", 22 "împotrivă" şi o abţinere.
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T-Propunerea legislativă are ca obiect de reglementare modificarea
alineatului 5 al articolului 65 din Legea nr. 263/2010, urmărindu-se
extinderea categoriilor de persoane care beneficiază de reducerea vârstei
standard de pensionare cu doi ani, fără penalizare, dacă au locuit cel puţin
30 de ani în unele zone afectate de poluarea remanentă, precum şi pe o
rază de 8 km în jurul sitului contaminat.

Potrivit actului normativ, este vorba despre persoane care au locuit cel
puţin 30 de ani în zonele afectate de poluarea remanentă din cauza
extracţiei, preparării şi arderii cărbunelui sau a şisturilor bituminoase, a
extracţiei şi preparării minereurilor de uraniu, a extracţiei şi prelucrării
minereurilor feroase şi neferoase cu conţinut de praf sau de emisii de gaze
cu efect de seră, de amoniac şi derivate, de cupru, plumb, sulf, azot,
fosfor, cadmiu, arseniu, zinc, mangan, fluor, clor, feldspat şi siliciu ori de
radiaţii din minereuri radio-active, hidrogen sulfurat, crom trivalent, crom
hexavalent, cianuri, de pulberi metalice şi/sau de cocs metalurgic, a
prelucrării ţiţeiului sulfuros, desulfurarea benzinei, a ţiţeiului parafinos şi
neparafinos, a distilării ţiţeiului în vederea producerii păcurii şi a
uleiurilor.

Decizie de ULTIMĂ ORĂ a Tribunalului București: Şefii austrieci de la
JW Marriott, achitaţi pentru evaziune fiscală

Sunt vizaţi de propunerea legislativă locuitorii din:

* Baia Mare, Călăraşi, Copşa Mică, Drobeta Turnu Severin, Slatina,
Târgu Mureş, Târnăveni, Turnu Măgurele;

* Abrud, Baia de Arieş, Lupşa, Ocoliş, Roşia Montană şi Zlatna din
judeţul Alba;

* Băiţa din judeţul Bihor;

* Bacău şi Oneşti din judeţul Bacău;

* Maieru, Rodna şi Şanţ din judeţul Bistriţa-Năsăud;

* Crizbav, Feldioara, Victoria şi Făgăraş din judeţul Braşov;

* Anina, Armeniş, Ciudanoviţa, Moldova Nouă, Oţelu Roşu şi Reşiţa din
judeţul Caraş-Severin;
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* Aghireşu, Câmpia Turzii, Căpuşu Mare, Dej, Iara şi Turda din judeţul
Cluj;

* Năvodari din judeţul Constanţa;

* Baraolt din judeţul Covasna;

* Târgovişte şi Titu din judeţul Dâmboviţa;

* Galaţi din judeţul Galaţi;

* Brăneşti, Bâlteni, Bustuchin, Câlnic, Drăgoteşti, Fărcăşeşti, Ioneşti,
Mătăsari, Motru, Negomir, Plopşoru, Prigoria, Roşia de Amaradia,
Rovinari, Urdari şi Turceni din judeţul Gorj;

* Aninoasa, Baia de Criş, Băiţa, Brad, Călan, Certeju de Sus, Criscior,
Deva, Ghelari, Hunedoara, Lupeni, Orăştie, Petrila, Petroşani, Şoimuţ,
Teliucu Inferior, Uricani, Veţel, Vulcan din judeţul Hunedoara;

* Ciulniţa şi Slobozia din judeţul Ialomiţa:

* Săvineşti din judeţul Neamţ;

* Brazi şi Ploieşti din judeţul Prahova;

* Broşteni, Crucea, Iacobeni, Ostra, Stulpicani şi Vatra Dornei din judeţul
Suceava;

* Fârdea, Margina, Nădrag şi Tomeşti din judeţul Timiş;

* Mina Altân Tepe din judeţul Tulcea;

* Berbeşti şi Râmnicu Vâlcea din judeţul Vâlcea.

Camera Deputaţilor este for decizional.

(Sursa: Agerpres)
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• Proiectul care vizeaza stabilirea datei alegerilor parlamentare, pe
ordinea de zi a Senatului

Senatul are pe ordinea de zi a plenului de miercuri, care va incepe la ora
14.00, raportul de admitere al Comisiei juridice si respingerea cererii de
reexaminare a presedintelui Klaus Iohannis la proiectul de lege prin care
Parlamentul decide data alegerilor legislative si nu Guvernul. Initiativa
legislativa urmeaza sa fie votata intr-un plen de catre Senat, in calitate de
prim for sesizat. Conform hotararii Executivului, alegerile generale au loc
pe 6 decembrie.

Vicepresedintele PSD Mihai Tudose a afirmat luni ca saptamana aceasta
Senatul va incerca din nou sa voteze proiectul de lege prin care
Legislativul decide data alegerilor generale si nu Executivul.

Senatul nu a avut cvorum martea trecuta sa discute proiectul, iar Biroul
permanent nu a intrunit prezenta necesara de sedinta pentru a schimba
secretarul conducerii forului legislativ Ion Ganea, exclus din PSD dupa ce
a boicotat intrunirile.

Presedintele Senatului Robert Cazanciuc a anuntat pe 3 noiembrie ca din
totalul necesar de 68 de senatori si-au inregistrat prezenta doar 62, prin
urmare nu a fost intrunit cvorumul necesar de sedinta. Plenul avea pe
ordinea de zi incetarea statutului de membru si secretar al Biroului
permanent al forului legislativ a lui Ion Ganea, exclus din PSD dupa ce a
boicotat alaturi de PNL si USR sedintele conducerii Senatului in care
trebuia sa aprobe trimiterea la comisia juridica a proiectului de lege care
prevede ca Parlamentul stabileste data alegerilor si nu Guvernul, initiativa
trimisa la reexaminare de Klaus Iohannis catre Legislativ.

Pe ordinea de zi a plenului de martea trecuta al Senatului era inscris
proiectul de hotarare privind constatarea incetarii de drept a statutului de
membru al Biroului permanent si secretar al Senatului a lui Ion Ganea,
precum si alegerea unor membri ai Biroului permanent al forului
legislativ.

Senatoarea PNL Alina Gorghiu, membru in Biroul permanent a declarat
la inceputul saptamanii trecute, pentru News.ro, ca seful forului legislativ
Robert Cazanciuc a convocat un plen pentru ziua de marti, fara a exista o
ordine de zi aprobata in prealabil in Biroul Permanent, sedinta care nu a
fost tinuta din nou luni din cauza lipsei de cvorum. Ea a adaugat ca PNL
va apela la toate parghiile legale, inclusiv sesizarea Curtii Constitutionale
cu privire la aceasta decizie neregulamentara a social-democratului.

https://ziare.com/klaus-johannis/
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https://ziare.com/politica/legislativ/
https://ziare.com/robert-cazanciuc/
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Liberalii vor analiza "si in ce masura comportamentul lui Cazanciuc se
incadreaza la abuz in serviciu, pentru ca asa pare", a mai spus Gorghiu.

(Sursa: ziare,com)

• Salariile la Stat și la privat: Diferențele cresc în favoarea
bugetarilor. În Europa, doar în Danemarca, Finlanda și Slovacia
funcționarii publici iau bani mai puțini decât angajații din privat

Marți, Institutul Național de Statistică a transmis datele privind salariile
nete din septembrie. În administrația publică, salariile nete de pildă au
crescut cu circa 6% față de septembrie trecut, în vreme ce în alte 17
sectoare din economie creșterile au fost mai mici sau salariile chiar au
scăzut (cazul transportatorilor aerieni, hotelierilor, producția de cinema și
televiziune ș.a.). Diferențele dintre salariul net la Stat și cel din privat
crește (evident, în favoarea bugetarilor). Trebuie să spunem că în Europa,
în majoritatea țărilor angajații din sectorul public iau lefuri mai bune,
excepție făcând Danemarca, Finlanda și Slovacia, unde serviciul la Stat e
mai prost plătit decât în privat.

Salariile din sectorul public și privat în ultimii 12 ani (click pe imagine
pentru a o mări):

Așa cum arată un studiu publicat de revista Curentul Juridic, sectorul
public din România are o problemă cu competitivitatea salariilor din
sectorul public.

Mai mult, populismul fiscal a făcut ca pensiile plus salariile din sectorul
public să reprezinte 90% din toate taxele pe care Statul le încasează. În
asemenea condiții nu ai cum să funcționezi în parametri normali.

https://ec.europa.eu/economy_finance/publications/economic_paper/2013/pdf/ecp508_en.pdf
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Să întreții un aparat bugetar consistent plătit dar cu o calitate scăzută a
prestației profesionale e nu împovărător economic ci și aberant.

”Rezultatele noastre evidențiază decalajele salariale care încă se extind
între sectorul public și cel privat în favoarea angajaților din zona publică.
Atunci când decalajul salarial în favoarea angajaților publici este relativ
ridicat și salariile nu reacționează la productivitate suficient de rapid,
sectorul public poate genera o concurență puternică pe piața muncii”,
arată studiul citat mai sus. Cu alte cuvinte, un angajat din sectorul privat
își va căuta un ”refugiu” la căldura Statului.

Ideal ar fi să se producă la scară națională o restructurare a personalului
din zona publică după modelul folosit de Bolojan la Oradea sau Dunca la
Caraș-Severin, dar pentru asta e nevoie de o reală voință politică, iar în
perioade pre-electorale n-o să vedem așa ceva.

Deși, potrivit unei analize HotNews.ro, numărul salariaților din
Ministerul Finanțelor (include și ANAF), a scăzut din august 2019 până
în august 2020 cu 729 persoane, la Ministerul Agriculturii cu 79,
Academia Română -68, SPP a scăzut cu 11, Ministerul Muncii -160,
Ministerul Justiției -57, Curtea de Conturi -50.

Dar au existat și creșteri: La Secretariatul General al Guvernului a
crescut numărul cu 1.261 persoane, Ministerul Apărării +1265, la
Ministerul Public s-a majorat cu 33, la STS cu 51, Ministerul Fondurilor
Europene cu 11.

Vezi numărul total de salariati din instituțiile și autoritățile publice în
august 2020.

O administrație informatizată bine ar putea duce la scăderea numărului de
bugetari. O reformă în acest sens încă întârzie, mai ales dacă ne gândim
că pandemia continuă și este nevoie de resurse financiare pentru asta.
Recent, ministrul Florin Cîțu a fost întrebat dacă va crește sau va îngheța
salariile în bugetul pe anul viitor și dacă o eventuală creștere salarială la
bugetari va veni la pachet cu demult promisa reforma a administrației
publice, având în vedere că în multe postări a spus că PSD dorea să facă
asta. Răspunsul său a fost: "Va vom prezenta bugetul pentru anul viitor la
momentul oportun. Știți foarte bine că bugetul trebuie aprobat de
Guvernul următor. În acest moment am început o analiză a cheltuielilor
pe ordonatori de credite. O să vedem exact care este execuția. Totul va fi
prezentat de Guvernul care va fi după alegerile din 6 decembrie".
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Pe tema restructurării aparatului bugetar și-a exprimat opinia și Ionel
Dancă, în iunie: „Având în vedere necesarul de cheltuieli bugetare, care a
crescut enorm ca urmare a cheltuielilor făcute cu criza sanitară și a
cheltuielilor făcute pentru a proteja puterea de cumpărare a românilor,
veniturile, toate măsurile de sprijin pe care le-am adoptat în această
perioadă, vor reclama în perioada următoare, pentru anul următor, o
ajustare a deficitului bugetar care trebuie făcută inclusiv prin
restructurarea aparatului bugetar”.

În România au existat de multă vreme aceste diferențe de salarizare între
public-privat, angajații publici fiind mai bine plătiți decât angajații din
sectorul privat și decât media angajaților din întreaga economie. După
criza trecută, ca urmare a măsurilor de austeritate, salariile din zona
publică au fost tăiate cu un sfert, ceea ce a redus din decalajul salarial. I-a
făcut practic pe angajații de la Stat ”mai egali” cu cei din mediul privat.
Dar, după 2011, acest decalaj salarial public-privat a crescut
continuu ca efect al legislației favorabile pentru angajații din sectorul
public.

E drept, munca este remunerată mai puțin în România și din
cauza structurii economiei. ”Ne bazăm mai mult decât alte țări pe firme
mici cu valoare adăugată mică, având oameni cu o calificare redusă și
care pot fi ușor înlocuiți. Una e să ai două fabrici auto, cum are Ungaria și
unde oamenii trebuie să fie calificați ca să poată opera mașinile și alta e
să te bazezi pe industrii cu valoare adăugată mică- gen textile sau lohn-
cum facem noi”, spunea într-o conferință Dan Bucșa, economist-șef al
UniCredit Londra, responsabil pentru Europa de Est.

El a dat exemplul Ungaria, care a luat la rând industriile și a făcut un
clasament pe tipuri de industrii - cu valoare adăugată mică, medie și
mare. ”Ei se duc țintit către industriile cu valoare adăugată mare. Pentru
Ungaria, industria auto nu mai e una cu valoare adăugată mare, ci medie.
Deși au multe fabrici auto și mai construiesc unele, ținta lor numărul unu
este industria tehnologiilor înalte. O altă țintă pentru ei e să crească
valoarea produsă în Ungaria a unei mașini exportate. Acum au 30%, iar
alte țări au 70%. Probabil că știți cum se produce un automobil în Europa-
Foarte multe dintre componente trec de 3 ori granița -le trimiți într-o țară,
se face motorul, îti vine înapoi, mai adaugi niste componente, iar îl trimiți
în afară, iar într-un final pui caroseria și exporți mașina”, consideră
Bucșa.
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Și pentru că veni vorba de firme multinaționale , dacă ne uităm la salariile
detaliate pe diferitele forme de proprietate, observăm că angajații din
companiile deținute de străini sunt în topul salariilor, trăgând în sus
salariile din mediul privat. Dacă eliminăm această componentă, topul
salarial e condus în ordine de: companiile deținute integral de stat, urmate
de cele deținute majoritar de stat, iar pe ultimul loc sunt cei din mediul
privat autohton.

(Sursa: hotnews.ro)

• Camera Deputaților a dat undă verde pentru ordonanța care
acordă zile libere plătite pentru părinți, în perioada suspendării
școlilor

Camera Deputaţilor a adoptat, marţi, cu unanimitate de voturi ordonanța
care acordă zile libere pentru părinţi în cazul în care se limitează sau
suspendă activităţile didactice. De asemenea, de zilele libere vor putea
beneficia și părinții ai căror copii suferă de o boală cronică, chiar dacă nu
sunt suspendate cursurile.

Prevederile se aplică părinţilor care îndeplinesc cumulativ următoarele
condiţii:

 a) au copii cu vârsta de până la 12 ani sau au copii cu dizabilităţi cu
vârsta de până la 26 de ani, înscrişi în cadrul unei unităţi de
învăţământ sau de educaţie timpurie antepreşcolară;

 b) celălalt părinte nu beneficiază, la rândul său, de zile libere.
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De asemenea, deputaţii au introdus o nouă prevedere conform
căreia "beneficiază de aceste prevederi şi părintele sau reprezentantul
legal al cărui copil, cu vârsta de până la 12 ani, înscris în cadrul unei
unităţi de învăţământ sau de educaţie timpurie antepreşcolară,
suferă de o boală cronică, indiferent dacă activităţile didactice au fost
sau nu au fost limitate ori suspendate", cu condiţia ca celălalt părinte
să nu beneficieze de aceste zile libere.

Angajatorul este obligat să acorde zilele libere, dacă angajatul solicită
acest drept. Este nevoie de acordul angajatorului în cazul angajaţilor din
unităţile sistemului energetic naţional, din unităţile operative de la
sectoarele nucleare, din unităţile cu foc continuu, din unităţile de asistenţă
socială, de telecomunicaţii, ale radioului şi televiziunii publice, din
reţeaua de transport feroviar, din unităţile care asigură transportul în
comun şi serviciul de salubrizare a localităţilor, aprovizionarea populaţiei
cu gaze, energie electrică, căldură şi apă, din unităţile de comerţ alimentar,
servicii financiare, distribuţie de carburanţi, producţie şi distribuţie de
medicamente şi echipamente sanitare, precum şi în cazul personalului din
unităţile farmaceutice.

Totodată angajaţii sistemului naţional de apărare, ordine publică şi
securitate naţională, angajaţii din penitenciare şi personalul din unităţile
sanitare publice nu beneficiază de zilele libere.

Camera Deputaţilor este for decizional în acest caz, proiectul de aprobare
al ordonanței merge la promulgare la președintele Klaus Iohannis.

(Sursa: hotnews.ro)

• Institutul Revolutiei al lui Iliescu, ramane neatins. Deputatii au
respins cererea presedintelui Iohannis

Camera Deputatilor a respins marti in calitate de prim for sesizat, cererea
de reexaminare formulata de presedintele Klaus Iohannis pe proiect de
lege care aproba ordonanta de urgenta a Guvernului 91/2019 privind
desfiintarea Institutului Revolutiei Romane din Decembrie 1989.

Cererea de reexaminare a fost respinsa cu 120 de voturi "pentru", 136
"impotriva" si 24 abtineri.
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Pe 9 octombrie, seful statului a retrimis in Parlament legea pentru
respingerea acestei ordonante de urgenta. Iohannis argumentea ca acest
institut nu a reusit sa-si dovedeasca utilitatea, ci "a generat, prin
activitatea sa si contrar obiectivului sau stabilit prin lege, numeroase
tensiuni si controverse in spatiul public".

Vicepresedintele Camerei Deputatilor Carmen Mihalcescu care a prezidat
plenul a anuntat ca nu a fost intrunit numarul necesar de voturi pentru
adoptarea unei legi organice.

Pe 24 septembrie, Curtea Constitutionala a respins ca neintemeiata, cu
unanimitate de voturi, obiectia Guvernului pe Legea pentru respingerea
Ordonantei de urgenta a Guvernului 91/2019 privind desfiintarea
Institutului Revolutiei Romane din Decembrie 1989. Prin urmarea, actul
normativ este constitutional, decizia CCR fiind definitiva.

"Institutul Revolutiei Romane din Decembrie 1989 a fost infiintat in data
de 17 decembrie 2004, ca institutie publica de specialitate, autonoma, de
interes national, cu personalitate juridica, finantata din venituri proprii si
subventii acordate de la bugetul de stat, prin bugetul Senatului. Astfel,
desi acest institut a functionat ca institutie publica, finantata partial de la
bugetul de stat, Legea nr. 556/2004 nu a reglementat conditiile de
integritate in exercitarea mandatului, modalitatea de revocare a
membrilor forurilor de conducere, posibilitatea reinnoirii mandatului
conducerii institutiei ori prezentarea rapoartelor de activitate catre Senat,
institutie din al carei buget era finantat Institutul.

Potrivit art. 2 din Legea nr. 556/2004, Institutul a avut ca obiect de
activitate "analiza stiintifica a premiselor, desfasurarii si efectelor - in
plan politic, economic si social - ale Revolutiei romane din decembrie
1989, in scopul realizarii unei imagini documentate, obiective si
cuprinzatoare asupra acestui eveniment cardinal din istoria contemporana
a tarii noastre". Cu toate acestea, in perioada in care a functionat - pana la
desfiintarea sa prin Ordonanta de urgenta a Guvernului nr. 91/2019, la
data de 31 decembrie 2020 - aceasta institutie nu a actionat in vederea
atingerii scopului si misiunii pentru care a fost infiintata. Mai mult, nu
numai ca Institutul nu a reusit sa isi demonstreze utilitatea, ci a generat,
prin activitatea sa si contrar obiectivului sau stabilit prin lege, numeroase
tensiuni si controverse in spatiul public. Toate aceste aspecte, precum si
cele privind unele deficiente in cheltuirea fondurilor publice, denota ca
orice demers in vederea mentinerii functionarii acestui institut ar fi de
natura sa afecteze insusi scopul pentru care acesta a fost creat, potrivit
legii.
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Prin urmare, consideram ca solutia adoptata de Parlament in sensul
respingerii ordonantei de desfiintare a Institutului Revolutiei Romane din
Decembrie 1989 trebuie reanalizata, in conditiile in care acest institut si-a
dovedit de-a lungul timpului ineficienta. In acest sens, apreciem ca solutia
legislativa de aprobare prin lege a OUG nr. 91/2019 ar fi in total acord cu
prerogativele de control parlamentar conferite de legiuitorul constituant
Parlamentului, ceea ce implica maxima responsabilitate in analiza
activitatii unor asemenea institutii. Din aceasta perspectiva, decizia de a
remedia cheltuirea ineficienta de fonduri publice prin desfiintarea
institutiilor care nu servesc scopului pentru care acestea au fost create
reprezinta nu numai o atitudine consonanta cu rolul conferit
Parlamentului prin Legea fundamentala - aceea de organ reprezentativ
suprem al poporului roman - ci si o proba de atasament al parlamentarilor,
in exercitarea mandatului, fata de interesele cetatenilor, precum si o
dovada de autentica moralitate", arata motivarea sefului statului pentru
retrimiterea actului normativ in Parlament.

(Sursa: ziare.com)

• Camera Deputatilor adopta un proiect privind exonerarea de la
rambursarea unor sume pentru unii clienti ai bancilor

Camera Deputatilor a adoptat marti, decizional, proiectului de lege
privind exonerarea clientilor bancilor de economisire-creditare in
domeniul locativ de la rambursarea unor sume reprezentand prima de stat
si accesorii. Legea merge la promulgare.

Initativa legislativa are ca obiect de reglementare exonerarea de la
obligatia de a restitui sumele primite cu titlu de prima de stat de catre
clientii bancilor de economisire-creditare pentru domeniul locativ in baza
contractelor de economisire-creditare pentru domeniul locativ incheiate
pana la data de 02.02.2016, data la care prima decizie a Curtii de Conturi
ce a vizat sistemul Bauspar a devenit executorie.

"(1) Se aproba exonerarea clientilor bancilor de economisire si creditare
in domeniul locativ astfel cum sunt definiti la articolul 290 alin. (1) lit. b)
din Ordonanta de urgenta a Guvernului nr.99/2006 privind institutiile
de credit si adecvarea capitalului, aprobata cu modificari si completari
prin Legea nr. 227/2007 cu modificarile si completarile ulterioare de la
rambursarea catre Ministerul Lucrarilor Publice, Dezvoltarii si
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Administratiei a sumelor reprezentand prima de stat datorate ca urmare a
constatarilor Curtii de Conturi prin Deciziile emise in anul 2015, precum
si a accesoriilor aferente.

(2) Se exonereaza de la plata si impozitul pe venit, contributiile sociale si
obligatiile fiscale accesorii sumelor prevazute la alin.(1), consecinta a
constatarii Curtii de Conturi. Impozitul pe venit, contributiile sociale si
alte sume derivand din obligatii fiscale accesorii sumelor prevazute la
alin.(1) incasate pana la data intrarii in vigoare a prezentei legi nu se
restituie", conform proiectului.

Conform articolului 290, alin (1), litera b), la care face referire initiativa
legislativa, "client este persoana fizica sau juridica care incheie cu banca
de economisire si creditare in domeniul locativ un contract de
economisire si creditare in sistem colectiv pentru domeniul locativ, prin
care dobandeste, ca urmare a efectuarii depunerilor prevazute in contract,
dreptul legal de a primi un credit la dobanda stabilita potrivit clauzelor
contractuale".

"Introducerea sistemului de economisire-creditare pentru domeniul
locativ in Romania a fost o decizie expresa a legiuitorului roman care, in
anul 2002 a hotarat sa implementeze un sistem de finantare modern si
flexibil pentru imbunatatirea confortului locativ al cetatenilor romani, a
fondului locativ existenta in Romania, introducand totodata o
componenta de educatie financiara, prin stimularea economisirii", arata
initiatorii in expunerea de motive.

Potrivit sursei citate, "conceptul acestui model financiar este cunoscut la
nivel european sub denumirea de Bauspar. Regulile implica incheierea
unui contract intre client si banca prin care clientul se obliga sa
economiseasca intr-o anumita perioada o suma de bani, iar statul
subventioneaza clientul prin acordarea unei prime de stat anuale. La
finalul perioadei de economisire, daca clientul doreste si sunt indeplinite
conditiile, banca poate pune la dispozitia acestuia un credit. Sistemul a
functionat pe parcursul a 10 ani si nu a fost contestat, sustin initiatorii
proiectului - reprezentanti ai tuturor grupurilor parlamentare".

Un control al Curtii de Conturi facut in 2015 si care a vizat modalitatea
de alocare a primelor de stat catre clienti a condus la blocarea acestei
activitati de economisire-creditare pentru domeniul locativ in Romania si
a instituit obligativitatea restituirii sumelor distribuite cu titlu de prima de
stat, respectiv nedistribuire pe viitor a sumelor care nu au fost deja
repartizate pentru clientii bancilor de economisire-creditare pentru

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411028-0-salar1.png
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411029-0-salar2.png
https://ziare.com/bani/plata/
https://ziare.com/bani/dobanda/
https://ziare.com/bani/financiar/
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/inv-minus-economisire-FMI-BT.png
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/dat-pub-la-PIB-FMI-BT.png


CNSLR Fratia Revista Presei 11 noiembrie 2020 17

domeniul locativ care: au incheiat contracte pe o perioada mai lunga de 5
ani si nu fac dovada utilizarii intregii sume in scop locativ. La data
incheierii contractului aveau sub 18 ani sau la data incheierii contractului
aveau peste 65 de ani.

Initiatorii au argumentat ca aplicarea interpretarii Curtii de Conturi va
presupune initierea unor demersuri de recuperare a sumelor distribuite
deja cu titlu de prima de stat si va determina aparitia unui numar ridicat
de reclamatii si litigii declansate de clientii bancilor de
economisire-creditare pentru domeniul locativ care nu vor mai primi
prima de stat in conditiile legii in temeiul careia au contractat.

Pe 12 mai, Senatul a adoptat proiectul de lege, in calitate de prim for
sesizat, iar votul Camerei a fost decizional. Prin urmare legea merge la
promulgare.

(Sursa: ziare.com)

• CCR dezbate sesizările privind numirea lui Florin Iordache la şefia
Consiliului Legislativ

Curtea Constituţională dezbate, miercuri, sesizările PNL şi USR privind
numirea deputatului PSD Florin Iordache în funcţia de preşedinte al
Consiliului Legislativ.

De asemenea, CCR va lua în discuţie şi sesizările celor două formaţiuni
în legătură cu numirea lui George Edward Dircă în funcţia de preşedinte
al Secţiei de evidenţă oficială a legislaţiei şi documentare a Consiliului.

Liberalii au depus, pe 22 octombrie, sesizarea de neconstituţionalitate
referitoare la hotărârea Parlamentului privind numirea deputatului PSD
Florin Iordache în funcţia de preşedinte al Consiliului Legislativ.

În sesizarea semnată de liderul deputaţilor PNL, Florin Roman, se arată
că hotărârea Parlamentului încalcă principiul legalităţii, prevăzut de
Constituţie.
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Liberalii precizează că, potrivit Legii 73/1993, preşedintele Consiliului
Legislativ şi preşedinţii de secţii se numesc prin votul majorităţii
senatorilor şi deputaţilor, reuniţi în şedinţă comună a celor două Camere
ale Parlamentului, pe baza a trei propuneri ale Birourilor permanente
pentru fiecare funcţie, cu avizul Comisiilor juridice reunite. Astfel,
aceştia afirmă că, în contextul în care Florin Iordache a primit 185 de
voturi favorabile, nu a fost întrunit numărul necesar de voturi prevăzut de
lege - 234 de voturi, pentru ca acesta să fie numit preşedinte al
Consiliului Legislativ.

Liberalii afirmă că hotărârea Parlamentului în acest caz este
neconstituţională, deoarece Florin Iordache nu îndeplineşte condiţia
privind buna reputaţie profesională şi morală prevăzută de Legea 73/1993,
amintind că acesta a promovat în calitate de ministru al Justiţiei în
Guvernul Grindeanu OUG 13/2017 şi proiectul privind amnistia şi
graţierea.

"Conduita publică, din anul 2017, a domnului Florin Iordache a generat
revoltă publică incompatibilă cu dispoziţia legală care solicită
candidatului la funcţia de preşedinte al Consiliului Legislativ o bună
reputaţie morală", se arată în sesizarea de neconstituţionalitate.

Liberalii invocă în sesizare şi încălcarea art. 1 alin. (5) din Constituţie în
raport cu dispoziţiile art. 20 alin. (2) din Legea 73/1993. Aceştia arată că
la dosarul de candidatură nu a fost depus un document care să ateste că
Florin Iordache a renunţat la calitatea de membru al PSD.

Plenul Parlamentului a decis numirea lui Florin Iordache în funcţia de
preşedinte al Consiliului Legislativ. Iordache a fost numit în funcţie cu
185 de voturi 'pentru' şi 43 'contra'.

În funcţia de preşedinte al Secţiei de evidenţă oficială a legislaţiei şi
documentare din cadrul Consiliului Legislativ a fost numit senatorul USR
George Edward Dircă. În favoarea acestuia au votat 174 de parlamentari,
iar împotrivă - 17.

Votul a fost secret, cu buletine.

Pe 23 octombrie, preşedintele Uniunii Salvaţi România, Dan Barna, a
anunţat că Grupul parlamentar USR a sesizat separat de PNL Curtea
Constituţională pentru invalidarea numirii lui Florin Iordache în fruntea
Consiliul Legislativ, dar şi cu privire la Hotărârea Parlamentului 30 /2020
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privind numirea lui George Edward Dircă în funcţia de preşedinte al
Secţiei de evidenţă oficială a legislaţiei şi documentare a Consiliului.

Funcţia de preşedinte al Consiliului Legislativ a rămas vacantă după
demisia lui Şerban Iliescu, iar Secţia de evidenţă oficială a legislaţiei şi
documentare a rămas fără şef după demisia lui Gheorghe Popescu.
(Sursa: Agerpres)

• Curtea de Apel București obligă conducerea TVR să facă publice
rezultatele controalelor financiare din mandatul Gradea!

Sindicatul Român al Jurnaliştilor MediaSind a mai câștigat ieri, 9
noiembrie 2020, unul dintre cele 16 procese inițiate împotriva refuzului
președintelui-director general al Societății Române de Televiziune, Doina
Gradea, de a pune la dispoziția organizației, dar și a cetățenilor plătitori
de taxe și impozite, informațiile de interes public privind managementul
instituției de presă.

Curtea de Apel București a respins recursul (vezi aici) declarat de
conducerea Societății Române de Televiziuune împotriva Hotărârii
Tribunalului Municipiului București prin care instituția era obligată să
pună la dispoziția Sindicatului Român al Jurnaliștilor MediaSind
următoarele informații de interes public:

1. Rapoartele și măsurile impuse de inspectorii Curții de Conturi în
urma verificărilor activității financiare din mandatul
președintelui-director general Doina Gradea. 2. Ce sancțiuni s-au
acordat și în ce cuantum? 3. Ce măsuri a luat conducerea TVR
pentru remedierea ilegalităților semnalate, precum și pentru
recuperarea prejudiciilor create.

Hotărârea Curții de Apel București este definitive!

Având în vedere informațiile apărute în spaţiul public privind dezmăţul
financiar în care este condusă cea mai mare instituţie de presă a statutului,
precum și desele acuzaţii de corupţie în urma cărora au fost depuse mai
multe sesizări penale, SRJ MediaSind a solicitat explicaţii conducerii
SRTV. Din păcate, dând dovadă de aceeaşi lipsă de transparenţă în
activitatea managerială, preşedintele-director general al TVR, Doina
Gradea, a refuzat să răspundă acestor solicitări.
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Totodată, la repetatele sesizări depuse în urma refuzurilor primite la
cererile depuse de organizația noastră, Comisia pentru soluționarea
reclamațiilor administrative, numită prin Ordin de Doina Gradea, a
respins de fiecare dată argumentele juridice prezentate de MediaSind.
Având în vedere că această atitudine de slugărnicie față de șefa TVR a
produs prejudicii bugetului instituției, SRJ MediaSind solicită public
Curții de Conturi să impute toate cheltuielile judiciare rezultate în
urma acestor procese, conducerii SRTV și membrilor Comisiei de
cercetare a reclamațiilor administrative din SRTV. Totodată, ținând
cont de faptul că toate cheltuielile cu casele de
avocatură sunt plătite din banii alocați de la buget, SRJ MediaSind
solicită DNA să dispună cercetarea persoanelor implicate și sub
aspectul săvârșirii unor fapte ce intră sub incidența penală, cum ar fi
abuzul în serviciu și constituire de grup infracțional organizat.

În repetate rânduri filiala SRJ MediaSind din TVR, MediaSind TVR a
atras atenţia că resursele financiare ale instituţiei sunt folosite în mod
discreţionar, fără o minimă transparenţă, în detrimentul salariaţilor care
sunt nevoiţi să lucreze în condiţii precare de muncă, cu mijloace tehnice
învechite. Însă, lipsa de implicare din partea factorilor decizionali,
precum şi durata mare a soluţionării plângerilor penale asupra activităţii
financiare din TVR, afectează, în mod grav, funcţionarea normală a
instituţiei publice de presă.

Acesta este unul dintre motivele pentru care SRJ MediaSind reiterează
solicitarea făcută Parlamentului, de demitere a presedintelui - director
general al SRTV, Doina Gradea, pentru ca activitatea in instituție să
revină la normal iar angajații să fie protejați de abuzuri. Precizăm că, în
prezent, în atenţia procurorilor există depuse mai multe plângeri şi
sesizări penale pentru a cerceta faptele de corupţie din TVR (amănunte
aici: MediaSind TVR a sesizat Parchetul pentru a cerceta faptele de
corupție din Televiziunea Națională)

În acest proces, Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind a fost
reprezentat de Casa de avocatură coordonată de av. Dan Iordache.

(Sursa: Departament Comunicare MediaSind TVR)
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• Profesorii care fac saltul de la zero în online. „Mulți sunt la nivelul
să-și facă email”

Chiar și după luni de zile de la primul efort de trecere a cursurilor în online,
nivelul de pregătire tehnică a corpului didactic este o continuă provocare.
Ministerul Educației încă face cursuri de pregătire, în timp ce în țară școala
online creează discrepanțe majore între copii.

Ministerul Educației încă organizează, în plină perioadă de trecere totală a
școlilor în sistem online, cursuri pentru formarea cadrelor didactice într-ale
predatului pe internet. Chiar și după atâtea luni în care școlile s-au pregătit și
au trecut prin scenarii colorate în funcție de gravitatea ratei de infectare cu
Covid-19 din localități, dificultățile predării online sunt majore. Nu există un
efort sistemic pentru acomodarea cu sistemul online, iar eforturile
profesorilor au fost în toată această perioadă mai degrabă după sistemul
„fiecare după puteri”: cei care au vrut mai mult și care au avut resurse mai
multe la îndemână s-au adaptat mai repede și mai bine la online.

Departe de București sau de marile orașe, situația este însă departe de a fi
reglată. „Dacă faci ceva în București, nu poți să consideri că așa e în toată
țara. Diferența este extrem de mare”, spune pentru Europa Liberă Anna
Burtea, directoarea Fundației „Inimă de Copil”, care lucrează cu peste 250
de copii și cu circa 40 de școli din satele sau cartierele urbane mărginașe de
prin județele Galați, Brăila, Vrancea și Vaslui. Experiențele acestor copii din
medii vulnerabile cu școala online sunt la ani lumină de poveștile de succes
ale școlilor din marile orașe. Nu doar copiii au probleme, ci și profesorii din
aceste zone, pentru că întreg sistemul le-a fost dat peste cap, fără nicio
pregătire.

Pro Profesorii, mulți dintre ei, o iau de la nivelul de cum să își facă o
adresă de email. De aici la a trece la predare online este un drum
extrem de lung. I-a prins foarte nepregătiți și sunt diferențe între
profesori.

Anna Burtea, fundația „Inimă de Copil”

„Nu a existat școală online în prima perioadă de restricții din pandemie. Pe
profesori i-a prins puțin pregătiți, iar a spune chiar și acest lucru este mult
prea mult. Profesorii, mulți dintre ei, o iau de la nivelul de cum să își facă o
adresă de email.
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De aici la a trece la predare online este un drum extrem de lung. I-a prins
foarte nepregătiți și sunt diferențe între profesori. Unii sunt mai în vârstă, nu
mai au nici disponibilitatea emoțională, nici capacitatea să se adapteze ușor la
niște cunoștințe noi. Sau nu au mijloace”, explică situația din teritoriu Anna
Burtea.

Rareor Si ajutorul și schimbarea au venit de la centrul sistemului, crede Anna Burtea,
care pr in fundația pe care o conduce contribuie la educația și sprijinul material al
copiilor ș familiilor dezavantajate, inclusiv prin consiliere sau meditații. De cele mai
multe ori, nu cursurile sau sprijinul tehnic al Ministerului Educației au venit primele, ci
inițiativele din societatea civilă.

Digital Nation este o organizație care a pus la dispoziția cadrelor didactice
cursuri de formare gratuite pentru predarea în online, încă din primele luni
ale pandemiei. Până în prezent, când modulele de curs au devenit contra cost,
au participat la cursurile lor în jur de 40.000 de profesori din toată țara.

„Sentimentul nostru este că mulți profesori, peste 60% dintre ei, au abilități
digitale absolut de bază, minimale, pentru predare online. Știu să folosească un
email, Whatsapp, poate să creeze un Zoom, Skype sau Meet și să aibă o clasă
virtuală. Dar asta nu înseamnă predare online, ci susținerea unui speech online.
Predarea online presupune și tehnici de predare, și alte abilități. Atenția copiilor
este mult mai scăzută atunci când stau în fața unui calculator”, explică pentru
Europa Liberă Iris Ursea, de la organizația Digital Nation.

De la suportul tehnic la predarea online e o distanță mare

Am Am avut și cazuri de abandon, au spus că nu pot. E descurajant, pentru
că acest salt pe care ei trebuiau să îl facă acum, în 6 luni, era un progres
care în mod normal s-ar fi făcut în ani.

Ir
Încă de la începutul noii ere a educației online în România, discuțiile s-au
axat mai ales pe partea tehnică a problemei: ce mijloace tehnice au la
dispoziție profesorii, dar și elevii, pentru a face acest salt în online. Aceasta
este însă problema cea mai mică din întreaga ecuație. Marea provocare este
schimbarea întregii paradigme de predare.

„Trebuie să ai profesori pregătiți și nu este suficient doar cum folosești
tehnologia ca să predai online. Să pregătești lecții online, să înveți să
interacționezi cu copiii online deja este un alt proces.
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La capătul celălalt ai copiii. Vor fi niște discrepanțe extraordinar de mari
între copii”, spune Anna Burtea, de la fundația „Inimă de copil”.

Iris Ursea, de la organizația Digital Nation, spune că la începutul pandemiei
formatorii au plecat cu cei mai mulți profesori de la zero în aces domeniu al
predării online.

„Interactivitatea pe care trebuie să o ai când susții lecții online trebuie să fie
mult mai mare decât în clasă. Pentru asta ai nevoie de niște abilități speciale,
să cunoști niște aplicații diferite, cu care să poți jongla în funcție de ce lecții
ai. O tehnică este clasa inversată, în care copiii învață teoria acasă, de unii
singuri, apoi în timpul lecției e mai degrabă o dezbatere interactivă, cu jocuri,
componente interactive precum o tablă virtuală, desene. E foarte diferit de
sistemul clasic”, povestește Iris Ursea.

Cei care au venit la cursuri au fost însă cadre didactice care chiar își doreau
să învețe și să facă saltul spre nou. Erau cazurile fericite ale sistemului de
învățământ românesc – profesorii cu adevărat interesați de cum predau către
copii. „Am avut profesori din tot felul de localități. Sunt profesori care au
făcut cursurile de pe telefon, că nu aveau altceva, dar totuși s-au ambiționat
și au stat trei-patru ore pe zi cu ochii în telefon. Am avut și profesori din
medii foarte vulnerabile”, spune reprezentanta Digital Nation.

Unii profesori au abandonat cursurile, pentru că nu au făcut față. „Am avut și
cazuri de abandon, au spus că nu pot. E descurajant, pentru că acest salt pe
care ei trebuiau să îl facă acum, în 6 luni, era un progres care în mod normal
s-ar fi făcut în ani. E un salt foarte mare și pentru unii, cam 10%, saltul a fost
prea mare”, estimează Iris Ursea.

Beneficiarii unui sistem nepus la punct suferă:

Elevii care au de suferit și pe pielea cărora se vor deconta toate nereușitele
sistemului de educație sunt tot copiii. Pentru mulți dintre ei, care trăiesc
departe de marile orașe, problemele de bază sunt cam aceleași ca și la
cadrele didactice: minimumul tehnic necesar pentru a avea acces la educație
online.

Ministerul Educației nu a distribuit nici măcar până acum decât aproximativ
un sfert din cele 250.000 de tablete promise elevilor lipsiți de mijloace
pentru a accesa școala online. Oricum, acest număr este doar un „vârf al
aisberg-ului”, crede Anna Burtea: „Ei s-au bazat pe informații de la începutul
pandemiei, când dacă o familie cu mai mulți copii avea un telefon, se
considera că toți copiii din familie au mijloace de comunicare online.
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Uneori s-a bifat un simplu telefon cu taste. Trei, patru, cinci copii la un
singur telefon nu au ce face, iar asta dacă părintele este acasă. Dacă el e
plecat să lucreze, ai altă problemă”.

Într-unul din programele fundației, „Un sat, un copil”, sunt înscriși în jur de
50 de copii „cu un potențial foarte mare, foarte buni la școală”. Un
recensământ tehnic făcut printre ei de Anna Burtea a scos la iveală realitatea:
„Am verificat câți dintre ei aveau calculatoare, laptopuri, tablete, telefoane.
Erau vreo cinci, șase care aveau calculatoare second hand donate de noi,
doar unul avea o tabletă și mai aveau de la părinți niște telefoane. Acei copii
care chiar voiau să învețe erau disperați. Noi am cumpărat vreo 70 de tablete
și laptopuri, din finanțări. Dar e greu să investești fonduri în asta, în
condițiile în care Guvernul a promis că va livra aceste resurse. Am fost într-o
situație dificilă, pentru că nu vrei o dublare a eforturilor din resurse și așa
limitate ale ONG-urilor”.

Ministerul Educației se ocupă în continuare de educația cadrelor didactice
pentru a preda online, prin programul „Educație continuă” și prin sesiuni
online pe Facebook și Youtube.

(Sursa: romania.europalibera.org)

• Primarul Nicușor Dan a semnat contractul de finanțare pentru
reabilitarea a 22% din rețeaua de termoficare din București cu
fonduri europene - 1,6 miliarde lei

Primarul general al Capitalei, Nicușor Dan, și ministrul Fondurilor
Europene, Marcel Boloș, au semnat, marți, contractul de finanțare pentru
reabilitarea a 210 km de rețea principală de termoficare. Valoarea
contractului este de 1,6 miliarde lei din care 1,3 miliarde fonduri
europene nerambursabile. Lucrările vor începe anul următor, după
finalizarea procedurilor de achiziție publică pentru selectarea
constructorului.
”Semnăm astăzi contractul de finanțare pentru reabilitarea rețelei de
termoficare. Este vorba despre un contract pentru 210 km din cei 954 km
de rețea principală, adică 23%. Este evidentă problema la care această
finanțare răspunde. Din 2016 până în 2020 numărul de avarii, în rețeaua
de termoficare, au crescut de la 420 la 1300. Pierderea pe eficiența pe
energie termică a crescut cu 5%, de asemenea, a crescut considerabil
cantitatea de apă care trebuie introdusă în rețea.
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Prin această finanțare și prin lucrările pe care le vom demara de îndată ce
vremea ne va permite și după ce vor fi finalizate procedurile de achiziție,
o să avem trei mari îmbunătățiri. În primul rând, îmbunătățirea căldurii și
a apei calde pentru bucureșteni. În al doilea rând, reducerea pierderilor
care se va duce într-o reducere a subvenției pe care municipalitatea o
plătește în fiecare an. În al treilea rând, dar nu cel mai puțin important,
reducerea poluării atmosferice pe care această ineficiență o generează.
Contractul are o valoare de 1,6 miliarde lei, din care 1,3 miliarde lei
finanțare nerambursabilă”, a declarat Nicușor Dan la semnarea
contractului.
Ministrul Fondurilor Europene, Marcel Boloș, a declarat că pe lângă
contractul semnat azi, Primăria Capitalei va mai beneficia de o finanțare
suplimentară de 200 milioane de euro, prin Planul Național de Redresare
și Reziliență, pentru moderinzarea rețelei de termoficare. Astfel, prin cele
două proiecte va fi reabilitat 35% din rețeaua de termoficare din
București.

Premierul Ludovic Orban, prezent la eveniment, a declarat că săptămâna
viitoare va discuta planul de investiții pentru modernizare CET-urilor,
astfel încât randamentul întregului sistem de termoficare să crească.

”În cadrul cooperării dintre Primăria Capitalei și Guvernul României are
loc, astăzi, un prim eveniment, și anume semnarea contractului de
finanțare din fonduri europene a reabilitării rețelei primare de termoficare.
Este doar începutul acestei colaborări. (...) În privința sistemului de
termoficare din București, de ce am spus că este doar un prim pas, pentru
că este nevoie de investiții majore pentru a crește randamentul sistemului
de termoficare din Municipiul București. La ora actuală, producerea
energiei termice se face în centrale cu randamente de aproximativ 50%,
dacă nu și mai puțin. Iar pierderile pe rețeaua principală și pe rețelele
secundare sunt uriașe. De asemenea, există pierderi în cadrul clădirilor.
Obiectivul nostru este să sprijinim Primăria Capitalei în toate celelalte
proiecte legate de creșterea eficienței, creșterea randamentului în
funcționarea sistemului de alimentare cu căldură și cu apă caldă a
bucureștenilor. Săptămâna viitoare, deja am discutat cu domnul primar
general, vom avea o întâlnire la Ministerul Economiei, unde vom discuta
planurile de investiție legate de ELCEN, astfel încât, într-o perioadă de
timp rezonabilă, să fie efectuate investiții importante, care să crească
randamentul în producerea energiei termice și electrice, în sistem de
cogenerale, utilizând sisteme moderne, care să asigure randamente
comparabile cu randamentele la producerea din alte țări europene”,
a explicat Orban.
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Premierul a declarat că va căuta surse suplimentare de finanțare și pentru
reabilitarea termică a clădirilor.

„De asemenea, vom căuta să identificăm resurse financiare suplimentare,
pentru a putea sprijinii continuarea proiectului de reabilitare a rețelei de
termoficare din București și, de asemenea, pot să vă anunț că am prevăzut
în cadrul programelor finanțate din fonduri europene de creștere a
eficienței energetice, sume importante pentru ceea ce este cunoscut ca
izolare termică a clădirilor, astfel încât să reducem pierderile din clădiri și
să creștem per ansamblu randamentul sistemului energetic”, a mai spus
Ludovic Orban.

(Sursa: hotnews.ro)

• Fonduri pentru firme: Ghid propus la ElectricUp. Câte 100.000
Euro pentru panouri solare și chargere de mașini electrice

Microîntreprinderile și firmele mici și mijlocii (IMM) din diverse
domenii, precum și pensiunile, hotelurile, restaurantele și alte companii
HoReCa de toate dimensiunile sunt invitate să-și pregătească deja
proiectele pentru a obține fonduri nerambursabile de la stat de câte
100.000 de euro pentru a-și instala panouri fotovoltaice și stații de
alimentare a mașinilor electrice. Condițiile de eligibilitate, procedurile de
înscriere și alte detalii sunt disponibile în proiectul de Ghid de finanțare
pentru programul Electric Up.

Ministerul Economiei invită deja posiblii beneficiari să-și pregătească
documentațiile pentru accesarea programului Electric-Up în baza
proiectului provizoriu de Ghid de finanțare.

„În vederea pregătirii tehnice a proiectelor, vă invităm să consultați
proiectul ghidului de finanțare ElectricUp, pentru întreprinderi mici și
mijlocii și domeniul HORECA, privind instalarea sistemelor de panouri
fotovoltaice pentru producerea de energie electrică cu o putere instalată
cuprinsă între 27 kWp – 100 kWp necesară consumului propriu şi livrarea
surplusului în Sistemul Energetic Național, precum și a staţiilor de
reîncărcare de minim 22 kW pentru vehicule electrice şi electrice hibrid
plug-in” - a transmis Ministerul Economiei, în condițiile în care este
publicat un proiect de Ghid, nu Ghidul oficial.
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Finanţarea nerambursabilă se acordă în cuantum demaximum 100.000
de euro pentru instalarea sistemelor de panouri fotovoltaice pentru
producerea de energie electrică cu o putere instalată de 100 kWp și cel
puțin o staţie de reîncărcare de minim 22 kW pentru vehicule electrice şi
electrice hibrid plug-in, cu minim două puncte de încărcare, reprezentând
un suport financiar de până la 100% din cheltuielile eligibile.

Se poate acorda, la solicitarea beneficiarului, un avans de până la 30% din
totalul cheltuielilor eligibile.

Bugetul total al programului pe anul 2021 este de circa 100 milioane euro.
Programul de finanțare se aplică pe perioada 2021- 2027, în mai multe
cicluri de finanțare.

Condiții de eligibilitate pentru firme în programul ElectricUp

Vor fi 2 categorii principale de beneficiari ai finanțării ElectricUp:

 Microîntreprinderi și firme mici și mijlocii (IMM) din aproape
toate domeniile, cu excepția celor prevăzute în anexa 1 la Tratatul
privind funcţionarea Uniunii Europene (vor fi excluse firmele din
agricultură, producție de tutun, de vin, de băuturi spirtoase etc.).

 Persoane juridice române din sectorul HoReCa (activitate
principală sau secundară) - codurile CAEN: 5510 - Hoteluri și alte
facilități de cazare similare, 5520 - Facilități de cazare pentru
vacanțe și perioadă de scurtă durată, 5530 - Parcuri pentru rulote,
campinguri și tabere, 5590 - Alte servicii de cazare, 5610 –
Restaurante și alte activități de servicii de alimentație, 5621 -
Activități de alimentație (catering) pentru evenimente, 5629 - Alte
activități de alimentație, 5630 - Baruri și alte activități de servire a
băuturilor, n.c.a., 9329 - Alte activități recreative și distractive
n.c.a.

În plus, solicitanții trebuie să îndeplinească o serie întreagă de
condiții, printre care:

 să aibă îndeplinite obligaţiile de plată a taxelor, impozitelor,
contribuţiilor şi amenzilor către bugetul de stat, bugetele locale
conform prevederilor legale în vigoare;
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 să se angajeze că vor întocmi, prin instalatorul ales, toată
documentaţia tehnică necesară instalării sistemului de panouri
fotovoltaice și a stațiilor de reîncărcare, respectând legislaţia în
vigoare, cerinţele operatorilor de distribuţie energie electrică şi
toate criteriile de eligibilitate solicitate prin ghidul de finanţare;

 Să se angajeze că vor instala sistemul de panouri fotovoltaice și
stațiile de reîncărcare prin instalatorul ales, respectând legislaţia în
vigoare şi toate criteriile de eligibilitate solicitate prin ghidul de
finanţare.

Cheltuieli eligibile ElectricUp:

- cheltuielile cu achiziţia sistemului de panouri fotovoltaice cu putere
instalată de minim 27 kWp și maxim 100 kWp, având ca principale părţi
componente: panouri fotovoltaice; invertor/invertoare; echipamente
conexiuni; structura de montaj a sistemului; modul de comunicaţie;
contoare inteligente care măsoară cantitatea de energie produsă de
sistemul de panouri fotovoltaice instalat şi care permit colectarea şi
transmiterea datelor relevante de la distanţă, în format electronic; tablou
electric curent continuu/curent alternativ

- cheltuielile cu achiziţia a cel puțin unei staţii de reîncărcare de minim 22
kW pentru vehicule electrice şi electrice hibrid plug-in, cu minim două
puncte de încărcare;

- cheltuielile cu proiectarea, obținerea avizelor necesare, montarea şi
punerea în funcţiune a sistemului de panouri fotovoltaice și staţiilor de
reîncărcare, reprezentând maximum 10% din valoarea totală eligibilă a
proiectului;

- cheltuieli de consultanță și management de proiect de maxim 7% din
valoarea totală eligibilă a proiectului;

- cheltuielile efectuate pentru realizarea şi instalarea panoului de
informare figura 1;

- cheltuielile efectuate pentru realizarea şi instalarea unui sistem de
avertizare/semnalare pentru stația de reîncărcare figura 2;
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- 30% din cheltuielile cu achiziția acumulatorilor de stocare (maxim 30%
din valoarea puterii instalate a panourilor fotovoltaice), opțional.

- este considerată cheltuială eligibilă taxa pe valoarea adăugată, TVA,
dacă aceasta este nedeductibilă.

Cheltuielile aferente branşamentului la reţeaua de energie electrică NU
sunt eligibile pentru finanţarea din Program.

Sunt considerate eligibile doar cheltuielile efectuate după semnarea
contractului de finanţare nerambursabilă, cu excepția cheltuielilor cu
proiectarea, de consultanță și management de proiect contractate
începând cu maxim 30 zile anterior înscrierii în program, dovedite cu
înscrisurile aferente.

Înscrierea în programul ElectricUp și celelalte etape

1. publicarea pe pagina de internet a
Autorităţii, www.energie.gov.ro a informaţiilor necesare demarării
programului;

2. înscrierea solicitanţilor și validarea înscrierii acestora;

3. depunerea, evaluarea proiectelor și atribuirea unui coeficient de
performanță al proiectului (CPP);

4. solicitarea de informații suplimentare și clarificări;

5. analiza și aprobarea proiectelor;

6. publicarea listei proiectelor eligibile și respinse pe pagina de
internet energie.gov.ro;

7. depunerea și soluționarea contestațiilor de către comisia de
soluționare a contestațiilor;

8. publicarea listei finale ca urmare a rezultatelor contestațiilor pe
pagina de internet energie.gov.ro;

9. încheierea contractelor de finanţare nerambursabilă;
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10. publicarea listei contractelor de finanțare semnate pe pagina de
internet energie.gov.ro;

11. acceptarea solicitărilor de avans și plata acestora;

12. implementarea proiectelor de către Beneficiari;

13. decontarea sumelor solicitate de către Beneficiari;

14.monitorizarea implementării proiectului la Beneficiari;

15.monitorizarea durabilității proiectului la Beneficiari.

Depunerea proiectelor se va face prin intermediul aplicației informatice
în sesiunea de depunere (va fi un anunț pe site-ul oficial energie.gov.ro).

Procedura de depunere a proiectului constă în:

 completarea, de către solicitant, a câmpurilor obligatorii generate
de platforma informatică;

 prezentarea proiectului în format .csv, prin încărcarea simulării
proiectului realizată în PVGIS pe platforma informatică, cu
respectarea criteriilor de eligibilitate și specificațiilor tehnice
prevăzute la art. 14.

 solicitantul va semna electronic depunerea proiectului;

Proiectul depus prin intermediul aplicației informatice va primi o recipisă
electronică care asigură confirmarea recepţionării acestuia de către
Autoritate (Ministerul Economiei) în interiorul perioadei/sesiunii de
depunere, pe care vor fi menționate coeficientul de performanță al
proiectului (CPP) și numărul de ordine eliberat de aplicația informatică.

Proiectele vor fi departajate prin Coeficientul de Performanță al
Proiectului (CPP), calculat prin aplicația informatică conform
specificațiilor din Anexa 1 la ghid.
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Toate datele, informaţiile, instrucţiunile, comunicatele şi alte documente
relevante în legătură cu programul se publică pe pagina de internet a
Autorităţii, energie.gov.ro.

Descarcă de AICI propunerea oficială de Ghid ElectricUp sau
vizualizează documentul mai jos:

Ghid Finantare Eletric Up Panouri Charger Masini Electrice

(Sursa: startupcafe.ro)

• Lukoil vrea să-și vândă participația din Marea Neagră / Romgaz va
intra în camera de date pentru a vedea dacă merită să cumpere

Rușii de la Lukoil ar vrea să-și vândă cota de participare pe care o dețin
în perimetrul de explorare- dezvoltare- producție gaze EX-30 Trident din
Marea Neagră, au spus pentru HotNews.ro surse guvernamentale. Cel mai
îndreptățit să preia participația ar fi Romgaz, partenerul său în proiect,
însă nu va face acest pas până nu va obține toate informațiile necesare. De
aceea, mai întâi va intra în camera de date. Potrivit surselor citate, nu
Legea Offshore ar fi motivul pentru care Lukoil vrea să-și vândă
participația.

 Lukoil deține 87,8% din proiectul Trident, iar Romgaz 12,2%. În
perimetrul Trident ar fi fost descoperite circa 32 de miliarde metri
cubi de gaze, echivalentul consumului în România pe trei ani.
Informația despre vânzarea participației a apărut mai întâi
pe G4media.

Reamintim că Lukoil ar fi fost interesat să preia participația deținută de
americanii de la Exxon într-un perimetru mult mai valoros, cea din
Neptun Deep. Însă, Guvernul se opune unei astfel de tranzacții. De altfel,
a emis și un act normativ care blochează tranzacția. Potrivit OUG,
autoritățile române pot refuza, din motive de siguranță națională,
concesionarea și executarea de operațiuni petroliere de explorare,
dezvoltare și exploatare a unui zăcământ petrolier de către persoane
juridice care sunt efectiv controlate de țări terțe Uniunii Europene sau de
resortisanți ai țărilor terțe Uniunii Europene.

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411028-0-salar1.png
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411029-0-salar2.png
http://energie.gov.ro/
http://energie.gov.ro/wp-content/uploads/2020/11/Ghid-finantare-PV-10.10_v3-1.pdf
https://www.scribd.com/document/483718458/Ghid-Finantare-Eletric-Up-Panouri-Charger-Masini-Electrice
https://www.g4media.ro/exclusiv-lukoil-vrea-sa-iasa-din-marea-neagra-unde-opereaza-o-concesiune-impreuna-cu-romgaz-surse.html
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/inv-minus-economisire-FMI-BT.png
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/dat-pub-la-PIB-FMI-BT.png


CNSLR Fratia Revista Presei 11 noiembrie 2020 32

Asociația Română a Companiilor de Explorare și Producție Petrolieră
(ROPEPCA) a criticat această decizie, spunând că reduce încrederea
investitorilor internaționali și va limita concurența pentru noi acorduri și
proiecte în România.

Virgil Popescu, ministrul economiei, a anunțat zilele trecute că Romgaz
ar putea prelua întreaga participație deținută de Exxon la Neptun Deep,
adică 50% din proiect, celalată jumătate fiind deținută de OMV Petrom.

Deciziile de investiție în Marea Neagră au întârziat foarte mult din cauza
legislației nefavorabile companiilor care dețin licențele. OMV Petrom,
care deține licență pentru perimetrul Neptun, alături de americanii de la
Exxon, amână de la an la an decizia de investiții. Companiile solicită
modificarea Legii Offshore, însă lipsește voința politică. Actualul Guvern
spune că vrea modificare prin Parlament, însă doar când va exista consens
politic.

(Sursa: g4media.ro)

• Surpriza anului: industria de băuturi și cea de tutun produc
excedent comercial mai mare decât industria auto

Institutul de Statistică a publicat datele pe primele nouă luni ale acestui
an privind comerțul internațional. Ele sunt ceva mai speciale pentru că
oferă repere legate de funcționarea economiei românești în perioada
pandemiei în raport cu economia internațională. Altfel spus, arată cât de
performantă a rămas economia românească prin mărfurile pe care le-a
exportat. Și la ce nivel s-au situat importurile și implicit consumul
autohton absorbit de piața locală în comparație cu aceeași perioadă a
anului trecut.

Prima observație este aceea că deficitul de balanță comercială a crescut
față de anul trecut cu aproximativ un miliard euro, adică până la 13
miliarde euro. Este cunoscut faptul că perioadele de criză reduc deficitele
de balanță comercială sau deficitul de cont curent. Așa s-a întâmplat în
criza din anii 2008-2010.

Acum este altfel. Consumul a scăzut timp de câteva luni, dar la nivelul
acestui an a revenit pe plus. Importurile au scăzut și ele, dar nu atât de
mult încât să ducă la reducerea deficitului comercial. Aceste evoluții ne
arată că actuala criză este ușor atipică.
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De asemenea, analiza trebuie continuată pe categorii de mărfuri, respectiv
trebuie comparată evoluția din primele nouă luni ale acestui an cu aceeași
perioadă de anul trecut.

Cea mai spectaculoasă evoluție a înregistrat-o grupa de mărfuri băuturi și
țigări, care a înregistrat o creștere a exporturilor record cu 42%, față de
anul precedent. Este cu adevărat o performanță, iar explicația este, pe de
o parte, legată de faptul că România are fabrici în ambele domenii,
producția de țigarete și cea de băuturi, iar, pe de altă parte, este dovada că
producătorii români au reușit să își găsească piețe externe în această
perioadă complicată.

După performanța creșterii exporturilor cu 42%, grupa de produse
formată din băuturi și tutun se află pe primul loc în ceea ce privește
excedentul comercial, cu o valoare de 637 milioane euro, depășind grupa
de produse mașini și echipamente pentru transport, care înregistrează un
excedent de numai 102 milioane euro.

Desigur, volumul este mult diferit, în sensul că exporturile industriei auto
sunt de 21,2 miliarde euro, în timp ce industriile de băuturi și tutun ajung
la exporturi de numai 1,1 miliarde euro. Dar, în pofida diferenței mari de
valoare, este important excedentul comercial pe care îl obțin producătorii
de băuturi și tutun.

Se poate spune că economia românească are anul acesta încă două
industrii esențiale, cea de băuturi și cea țigarete. De asemenea, datele
bugetului de stat arată că vânzările de țigarete și cele de băuturi au
susținut veniturile bugetare prin accizele și taxele plătite.

De altfel, în afară de cele două categorii de mărfuri, băuturi și tutun și
mașini și echipamente de transport, mai există o singură grupă de produse,
materiale crude, necomestibile, care înregistrează un mic excedent.

Restul mărfurilor au deficit de balanță comercială, cel mai mare fiind la
produsele chimice care au ajuns la un deficit de 6,4 miliarde euro,
mărfurile manufacturate înregistrează un deficit de 3,5 miliarde euro,
combustibili cu un deficit de 1,9 miliarde euro și alimentele și animalele
vii, care au un deficit de 1,8 miliarde euro.

Trebuie remarcat că deficitul înregistrat anul acesta pe categorii de
produse este sensibil egal cu cel de anul trecut.
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Ceea ce ne arată că nu s-au schimbat foarte multe lucruri în relațiile
comerciale ale producătorilor români. Doar atât cât să crească deficitul
comercial cu un miliard de euro.

(Sursa: rfi.ro)

• A apărut asigurarea de criză COVID 19. Cât te costă să acoperi
toate riscurile, de la boală și șomaj până la moștenirea copiilor

Eurolife FFH, o companie cu acționariat grecesc ce funcționează ca
membră a grupului Fairfax, a lansat și în România prima poliță de
asigurare ce poate acoperi toate riscurile majore la care o familie se
expune în timpul unei crize de genul celei prin care trecem în acest
moment. Potrivit asigurătorului, este vorba despre un produs complex
care îmbină asigurarea de viață cu cea de sănătate și cu cea de șomaj
oferind și o componentă de economisire. Polița se poate emite exclusiv
online, conform sursei citate, accesând site-ul companiei. Asigurarea
poate fi încheiată pe o perioadă de cel puțin șapte ani, cel mai probabil
datorită componentei de economisire.

Prețul pachetului pleacă de la 120 de lei pe o lună, adică 1.440 de lei pe
an, o parte din acești bai mergând către componenta de economisire.

Asigurarea Prima, așa cum se numește produsul, acoperă economisirea
(la finalul contractului copilul va primi suma asigurată garantată ce
depinde de valoarea primei, și asta indiferent de situațiile neprevăzute
care pot apărea, inclusiv deces al părintelui), riscul de deces din accident
al părintelui (situație în care copilul primește la acel moment în plus
50.000 lei sumă asigurată fixă), acoperiri medicale pentru copil (6.000
lei/an contractual, suma asigurată pentru intervenție chirurgicală din
accident și intervenție chirurgicală la nivelul apendicelui, amigdalelor,
polipilor nazali; respectiv 200 lei/zi pentru spitalizare din accident,
apendicită, amigdalită, polipi nazali și imobilizare în aparat gipsat).
Opțional, pachetul poate fi completat cu extraopțiunea de șomaj (caz în
care asigurarea acoperă o sumă de 2400 lei/lună, timp de 3 luni /
an contractual pentru susținerea activităților celui mic).

Asigurările de sănătate au prins avânt de la debutul pandemiei de COVID
19, așa cum a mai arătat Economica, în contextul în care românii au
început să se teamă pentru sănătatea lor.
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O creștere se poate vedea și pe segmentul asigurărilor de viață, acolo
unde mai multe firme mari, cum ar fi Generali, Groupama, NN,
Metropolitan Life sau Allianz Țiriac au dezvoltat produse interesante.
Toate acese companii enumerate, dar și altele din România, oferă
asigurări de viață cu componentă investițională sau cu acumulare, unele
mai avantajoase decât cel al Eurolife FFH. De asemenea,
majoritatea includ, opțional și riscurile generate de COVID. Și oferta de
asigurări de sănătate a devenit foarte variată, cele mai interesante oferte
venind tot de la firmele citate mai sus.

(Sursa: economica.net)

• Iohannis: Protejarea patrimoniul nu e o întoarcere spre trecut, ea
arată ce valori lăsăm moştenire generaţiilor următoare

Preşedintele Klaus Iohannis i-a felicitat marţi pe iniţiatorii proiectului
"Ambulanţa pentru monumente", care a câştigat Premiul Publicului în
cadrul Premiilor Europene pentru Patrimoniu, evidenţiind reuşitele
acestora de-a lungul celor cinci ani de activitate.

"Gala Premiilor Patrimoniului European, eveniment organizat chiar în
aceste condiţii excepţionale, este o dovadă a angajamentului nostru pentru
protejarea şi punerea în valoare a moştenirii culturale, a respectului
pentru cultura care ne uneşte şi dă sens vieţii noastre. Manifestarea
Europa Nostra din acest an este cu atât mai emoţionantă pentru noi, cu cât
astăzi un proiect românesc, 'Ambulanţa pentru monumente', primeşte
importantul Premiu al publicului, la scurt timp după ce a fost deja premiat
pentru aportul său deosebit la protejarea patrimoniului cultural prin
educarea, formarea şi conştientizarea publicului", a afirmat preşedintele
în mesajul adresat Organizaţiei Europa Nostra şi participanţilor la Gala
Premiilor Patrimoniului European.

Conform unui comunicat transmis de Administraţia Prezidenţială,
preşedintele a evidenţiat că prin implicarea iniţiatorilor proiectului, a
tinerilor, a specialiştilor, a autorităţilor şi a sponsorilor, în cei cinci ani de
existenţă ai Ambulanţei au fost salvate monumente aflate în mare pericol.

"Cred că foarte mulţi cetăţeni europeni au apreciat proiectul românesc ca
o expresie concretă de solidaritate şi un exemplu de valorificare a
energiilor civice pe care cultura şi patrimoniul le generează.
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Premiind în acest context dificil în care ne aflăm cu toţii 'Ambulanţa
pentru monumente', Europa Nostra ne reaminteşte cuvintele atribuite lui
Jean Monnet, unul dintre părinţii fondatori ai Uniunii Europene: 'Dacă aş
reîncepe (construcţia Uniunii Europene), cultura ar fi pe primul plan'", a
precizat Klaus Iohannis.

Preşedintele a subliniat că înţelegerea şi asumarea istoriei comune asigură
forţa proiectului european, iar protejarea patrimoniul "nu este o întoarcere
spre trecut, dimpotrivă, ea arată ce valori vrem să lăsăm moştenire
generaţiilor" care ne vor succeda.

"Viitorul nostru nu poate fi conceput fără dialogul dintre culturi, după
cum nu poate prinde contur fără contribuţia creativităţii şi nici fără
inspiraţia provenită din operele trecutului. Europa noastră - Europa
Nostra - este pentru totdeauna îndatorată culturii sale, celor care o slujesc
şi o apară. De aceea proiectul nostru pentru o Europă unită se
fundamentează pe mesajele umaniste ale patrimoniului şi pe vitalitatea pe
care acesta o transmite societăţii, servind prin aceasta democraţia şi dând
substanţă libertăţii", a arătat Iohannis.

(Sursa: Agerpres)

• Acord intre Parlament si Consiliu privind bugetul Uniunii
Europene. Orban: Romania va beneficia de 46,4 miliarde de euro

Negociatorii Parlamentului European (PE) si presedintia germana a
Consiliului UE (care a negociat in numele statelor membre ale UE) au
ajuns marti la un acord privind detaliile cadrului bugetar multianual
2021-2027, incheind o etapa cruciala pentru activarea pachetului de
relansare de 1.800 miliarde de euro pentru a face economia europeana
mai 'verde' si mai digitalizata, transmit Reuters, DPA si AFP. Premierul
Orban a declarat ca Romania va beneficia de 46,4 miliarde de euro.

Update 18:10:

Premierul Ludovic Orban a salutat marti, 10 noiembrie, acordul dintre
Parlamentul European, presedintia Consiliului si Comisia Europeana cu
privire la bugetul multianual al UE, subliniind ca este "o veste
extraordinara" pentru Romania, care va beneficia in urmatorii ani de 46,4
miliarde de euro.
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"Salut acordul asupra bugetului multianual al Uniunii Europene la care
s-a ajuns intre Parlamentul European, presedintia Consiliului si Comisia
Europeana! Este o veste extraordinara pentru Romania, care va beneficia
in urmatorii ani de 46,4 miliarde de euro. Acesta este rezultatul unei
munci de echipa, in beneficiul romanilor, alaturi de presedintele Klaus
Iohannis. Acestor fonduri li se adauga cei 33,5 miliarde de euro din
Planul de redresare, ajungand la un total de aproape 80 de miliarde de
euro. Sunt bani care vor fi folositi cu chibzuinta pentru dezvoltarea
Romaniei, pentru a aduce bunastare fiecarui roman, prin intermediul
proiectelor europene", a transmis Ludovic Orban pe pagina
de Facebook a Guvernului.

Stire initiala:

Acordul urmeaza a fi ratificat de Consiliul Uniunii Europene si de
Parlamentul European.
Acordul, negociat timp de aproape patru luni, spune clar ca guvernele
pot accesa finantare europeana doar cu respectarea statului de drept,
o conditie careia i se opun Polonia si Ungaria, noteaza Agerpres.

Unul dintre negociatorii PE, Jan Olbrycht, citat de agentia DPA, a spus ca
acordul cuprinde suplimentarea cu 16 miliarde de euro a finantarii pentru
mai multe programe, inclusiv cercetarea si sanatatea. Totusi, presedintia
germana a Consiliului UE a mentionat ca numai 12,5 miliarde de euro din
aceasta suma reprezinta fonduri noi, cea mai mare parte provenind din
amenzile aplicate pentru incalcarea regulilor europene privind concurenta,
care pana in prezent erau varsate statelor membre.

Europarlamentarii au refuzat pana in prezent sa-si dea acordul asupra
viitorului buget multianual pentru perioada 2021-2027, estimand ca suma
de 1.074,3 miliarde de euro convenita in urma negocierilor intre liderii
europeni pentru acesta este insuficienta. Eurodeputatii au cerut de
asemenea instituirea unui mecanism de conditionare a accesarii fondurilor
europene de situatia statului de drept si crearea de noi surse de venit
pentru bugetul european.

"Parlamentul European si Consiliul Uniunii Europene tocmai au ajuns la
un acord privind viitorul Buget Multianual al Uniunii Europene 2021 -
2027. Acordul cuprinde fondurile obtinute de presedintele Klaus Iohannis
pentru Romania: cele 46,3 miliarde din viitorul buget multianual (la
acesti bani se vor adauga cele peste 30 de miliarde de euro din Planul de
Redresare asupra carora am ajuns la un acord aseara in Parlamentul
European.
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Astfel vom ajunge la suma de aproximativ 80 de miliarde de euro
negociata in iulie de presedintele Iohannis)", a scris Siegfried Muresan pe
Facebook.

Muresan mentioneaza o parte dintre domeniile care vor primi o finantare
mai mare.

"La presiunea Parlamentului European, pe langa sumele negociate in
Consiliu, acordul aduce mai multe fonduri europene in viitorul buget
pentru domenii importante atat pentru Romania, cat si pentru celelalte
state membre:
- Mai multe fonduri pentru bursele universitare "Erasmus"
- Mai multe fonduri pentru Programul European de Sanatate
- Mai multe fonduri pentru Programul Drepturi si Valori prin care aparam
statul de drept in Uniunea Europeana
- Mai multe fonduri pentru protejarea frontierelor externe ale Uniunii
Europene", a explicat Muresan.

Banii din viitorul buget al Uniunii Europene vor putea fi folositi de la 1
ianuarie 2021, spune eurodeputatul.

(Sursa: ziare.com)

• Uniunea Europeană: Frontex intenţionează să ancheteze acuzaţiile
de refulare a migranţilor aduse de media

Directorul executiv al Agenţiei Europene pentru Poliţia de Frontieră şi
Garda de Coastă (Frontex), Fabrice Leggeri, a cerut marţi înfiinţarea unui
comitet care să soluţioneze problemele de supraveghere pe mare ca
urmare a acuzaţiilor aduse agenţiei de implicare în refularea ilegală a
ambarcaţiunilor migranţilor spre porturile de origine din Turcia,
informează dpa.

La solicitarea comisarului european pentru afaceri interne Ylva Johansson,
marţi a avut loc o şedinţă extraordinară a consiliului de administraţie al
Frontex.

Leggeri a spus că ar trebui înfiinţat un comitet de evaluare care să discute
aspecte cu caracter legal privind supravegherea frontierelor maritime
externe de către Frontex.
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Conform propunerii Frontex, comitetul va fi coordonat de Comisia
Europeană, iar statele membre pot participa în mod voluntar.

"Orice acuzaţie de abatere sau încălcare a tratatelor internaţionale sau a
drepturilor fundamentale în cadrul operaţiunilor comune coordonate de
Frontex este tratată cu preocupare serioasă şi investigată cu atenţie", a
spus Leggeri într-un comunicat.

Refularea migranţilor înspre porturile de origine sau în apele
internaţionale este ilegală în conformitate cu legislaţia internaţională şi
europeană. Cu toate acestea, în ultimii ani, agenţia a fost acuzată în
repetate rânduri că a colaborat cu autorităţile naţionale ale gărzilor de
coastă în legătură cu astfel de refulări.

Luna trecută, o anchetă comună realizată de Bellingcat, Spiegel şi alte
mass-media a constatat că Frontex a fost implicată activ sau prezentă la
mai multe incidente petrecute la frontiera maritimă eleno-turcă începând
din martie.

Într-un astfel de caz, o navă Frontex ar fi blocat o barcă plină de migranţi,
apoi s-a îndepărtat fără a prelua oameni. Înregistrările video arată o navă
de pază grecească care respinge barca înapoi spre Turcia.

Organizaţiile pentru drepturile omului au acuzat în repetate rânduri Atena
că permite refulări ilegale, acuzaţii negate de autorităţile elene.

Potrivit AFP, Comisia Europeană a declarat marţi că aşteaptă răspunsuri
până la sfârşitul lunii de la Frontex cu privire la aceste acuzaţii.

Ylva Johansson a apreciat pe Twitter că reuniunea de marţi reprezintă un
"început bun pentru ceea ce vreau să fie un proces transparent". "Comisia
a cerut directorului executiv al Frontex Fabrice Leggeri să răspundă la
întrebări înainte de următoarea şedinţă a consiliului de administraţie
programată să se desfăşoare pentru la sfârşitul lunii noiembrie", a adăugat
ea.

(Sursa: Agerpres)
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• FMI prevede o revenire economică „în V” în Europa emergentă,
cu o creștere de 3,9% în 2021

Produsul Intern Brut al regiunii Europei Emergente ar putea crește cu
3,1% în 2021, după o scădere de 4,6% în 2020, potrivit previziunilor
actualizate din raportul macroeconomic de toamnă al Fondului
Monetar Internațional (FMI).
Mai departe, experții FMI „se așteaptă la o relansare în V, prognozând
creșteri cu dinamici anuale de 3,4% în 2022, respectiv de 3% în 2023”,
remarcă Andrei Rădulescu, directorul de analiză macroeconomică al
Băncii Transilvania (BT), într-un raport al băncii publicat marți.
FMI include în regiunea Europa Emergentă alte 15 țări în afară de
România: 16 țări: Albania, Bielorusia, Bosnia – Herțegovina, Bulgaria,
Croația, Ungaria, Kosovo, R. Moldova, Muntenegru, Macedonia de
Nord, Polonia, Rusia, Serbia, Turcia și Ucraina.

Investiții „în consolidare”

Ponderea investițiilor totale în PIB urmează să crească nu mult peste
nivelul estimat pentru 2020 și numai din 2022, adică „se va consolida
în jurul nivelului de 22,6% în 2020 și 2021, dar va crește la 23.2% în
2022, respectiv 23,3% în 2023 (cel mai ridicat nivel din 2018)”,
potrivit sursei citate.
„Cu alte cuvinte, FMI nu previzionează o ajustare severă a investițiilor,
date fiind nivelul redus al costurilor reale de finanțare și potențialul de
dezvoltare economică din regiune”, spune Andrei Rădulescu.
Prognozele actualizate ale FMI mai indică perspectiva majorării PIB
pe locuitor (la paritatea puterii de cumpărare) de la 26.000 de dolari în
2020, până la peste 30.000 de dolari în 2023, ceea ce presupune o
creștere cu un ritm mediu anual de peste 5%.

COVID reduce prețurile și sporește datoria publică

„Incidența COVID-19 va determina ameliorarea echilibrului
macroeconomic la nivel regiune, aspect evidențiat de diferența dintre
investițiile totale și economisirea internă”, mai remarcă analistul citat.

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411028-0-salar1.png
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-11-11-24411029-0-salar2.png
https://cursdeguvernare.ro/fmi-prevede-o-revenire-economica-in-v-in-europa-emergenta-cu-o-crestere-de-39-in-2021.html
https://cursdeguvernare.ro/fmi-prevede-o-revenire-economica-in-v-in-europa-emergenta-cu-o-crestere-de-39-in-2021.html
https://www.bancatransilvania.ro/
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/inv-minus-economisire-FMI-BT.png
https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/11/dat-pub-la-PIB-FMI-BT.png


CNSLR Fratia Revista Presei 11 noiembrie 2020 41

Dinamica medie anuală a prețurilor de consum va decelera de la 6,6%
în 2019, până la 5,2% în 2020 și 2021 și la 5% în 2022, după care va
accelera până la 5,2% în 2023, se spune în sinteza BT.
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Pe de altă parte, incidența pandemiei și măsurile implementate pentru
contracararea acesteia vor determina o creștere a ponderii datoriei
publice în PIB, de la 29,9% în 2019, până la 39% în 2020, 40% în
2021, 40,2% în 2022, respectiv 40,4% în 2023.

(Sursa: cursdeguvernare.ro)

• Cristian Bușoi: În calitate de raportor al EU4health, salut Acordul
prin care bugetul Programului de Sănătate al UE va crește
substanțial

Vești extraordinare de la Bruxelles! Consiliul European a anunțat aseară
un acord politic cu Parlamentul European privind bugetul UE pentru
următorii șapte ani, iar Sănătatea și Cercetarea vor primi bani în plus,
comparativ cu deciziile luate de Consiliu în vara acestui an, anunță
europarlamentarul Cristian Bușoi, Președintele Comisiei pentru Industriei
și Cercetare din Parlamentul European / Raportorul Parlamentului
European pentru Programul EU4Health.

Programul de Sănătate, EU4Health, pentru care sunt responsabil din
partea Parlamentului European va avea un buget de 5,1 miliarde de euro,
cu 3,4 miliarde în plus față de suma decisă în luna iulie. Este o victorie și
o bucurie pentru mine și întreaga echipă a Comisiei pentru Sănătate din
Parlamentul European. Împreună am susținut nevoia unui buget suficient
de generos pentru a răspunde provocărilor de sănătate actuale și viitoare.

Europa nu se luptă numai cu pandemia COVID-19, ci și cu cancerul și
bolile cardiovasculare – principalele cauze de deces în UE, cu bolile rare,
cu bolile cronice, cu infecțiile și consumul exagerat de antibiotice.
Programul va completa politica națională în domeniul Sănătății, va
proteja mai bine cetățenii împotriva amenințărilor transfrotaliere, va
finanța programe de prevenție și screening, va face ca medicamentele și
dispozitivele medicale să fie mai accesibile în special în timpul crizelor
medicale și, nu în ultimul rând va susține digitalizarea sistemelor de
sănătate din toate statele UE.

4 miliarde de euro în plus fata de decizia din luna iulie au fost alocate și
Programului de Cercetare al Uniunii Europene, Horizon Europe. Acestă
sumă se adaugă celor 80,9 miliarde de euro stabilite la reuninea Consiliul
European din vară. Principala misiunea a Horizon Europe- componenta
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Sănătate, pentru care sunt raportor din partea Comisiei ENVI, este lupta
împotriva cancerului, cu ambiții extrem de importate: salvarea a cel puțin
3 milioane de vieți ale pacienților bolnavi de cancer, până în 2030.
Cercetarea și inovarea sunt intrumente sigure care ne vor ajuta să fim
învingători în lupta cu cancerul. Dacă nu vom acționa rapid, numărul
persoanelor nou diagnosticate cu cancer în fiecare an în Europa va crește
de la 3,5 milioane, în prezent, la peste 4,3 milioane până în 2035, potrivit
specialiștilor. Pe lângă sănătatea și viața pacienților, cancerul afectează
sistemele naționale de sănătate și protecție socială, bugetele naționale,
productivitatea și creșterea economică.

Noile sume alocate Sănătății și Cercetării reprezintă dovada clară că UE
prețuiește viața cetățenilor ei și înțelege că doar o Europă sănătoasă va fi
puternică și competitivă pe plan internațional.

(Sursa: stiripesurse.ro)

• UE propune viitoarei administraţii Biden un nou
parteneriat, ”coloana vertebrală a unei noi alianţe globale”

Uniunea Europeană l-a invitat marţi pe preşedintele ales al Statelor Unite,
Joe Biden, să întoarcă pagina trecutului şi să accepte un nou parteneriat
transatlantic, „coloana vertebrală a unei noi alianţe globale”, scrie AFP,
citată de Agerpres.

„Sănătate, climă, digital, reforma sistemului multilateral bazat pe reguli:
acestea sunt câteva dintre domeniile-cheie în care cred că Europa poate
lua iniţiativa şi propune un nou program pozitiv cu Statele Unite”, a
pledat preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, într-un
discurs prin videoconferinţă cu ambasadorii la Bruxelles ai statelor
membre UE.

„Ştim că nu putem reveni la ceea ce a fost. Nici în ce priveşte comerţul,
nici asupra Parteneriatului transatlantic pentru comerţ şi investiţii (TTIP)”,
a arătat şefa CE.

„Nu putem reveni la exact acelaşi program ca acum cinci ani. Nu trebuie
să cădem în această capcană. Avem nevoie de o nouă abordare. Pentru că
lumea întreagă s-a schimbat, la fel ca Statele Unite şi Europa”, a explicat
ea.
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„Anumite schimbări în priorităţi şi percepţii merg mult dincolo de un
singur politician sau de o singură administraţie. Şi nu vor dispărea în
urma unor singure alegeri”, a mai subliniat Ursula von der Leyen.

Relaţii dintre UE şi SUA, notează AFP, au fost marcate de tensiuni şi
confruntări în timpul mandatului preşedintelui Donald Trump, adversar al
multilateralismului şi ostil Uniunii Europene, în care vedea un adversar.

Von der Leyen a propus ca noul parteneriat cu Washingtonul să acopere
„toate domeniile, de la securitate la dezvoltare durabilă, de la
reglementare tehnologică la comerţ, de la egalitatea condiţiilor economice
mondiale la întărirea instituţiilor mondiale”.

În acelaşi timp, Comisia de la Bruxelles cheamă Washingtonul să permită
taxarea giganţilor digitali - în majoritatea lor grupuri americane - „ieşiţi
din criză mai rentabili şi cu o cotă de piaţă mai importantă ca oricând”.

Ursula von der Leyen a atras atenţia că „este imposibil ca giganţii
comerciali să profite enorm de piaţa noastră unică, dar să nu plătească
impozite acolo unde ar trebui”. „Aceasta dăunează acceptării economiei
sociale de piaţă şi nu o vom mai tolera”, a insistat ea.

Şefa CE a pledat totodată pentru un acord internaţional privitor la taxarea
comerţului online pentru „mijlocul lui 2021”, în caz contrar UE urmând
să prezinte propria propunere.

Comisia Europeană cere, de asemenea, reguli comune pentru platformele
online care au dobândit „o influenţă şi o putere economică enorme”.
Executivul UE vrea reformarea legislaţiei privind serviciile digitale astfel
încât să existe posibilitatea eliminării „tuturor conţinuturilor ilegale,
simultan cu protejarea libertăţii de exprimare”.

(Sursa: Agerpres)
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